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JAUME MINISTRAL i MASIÀ

El meu avi era de Salt. No era marquès ni fill de 
marquesos, sinó un mosso d ’ un trag iner de vins 
anomenat Castellà. La meva avia Clareta havia nascut 
a la Rambla de Girona, era la filla de la Tona de cal 
Castaner. Venien a plaça. Un dia, els dos es varen 
trobar, s'enarnoraren i es prometeren. La besàvia Tona 
no hi venia bé i el meu avi i la meva àvia varen fugir de 
casa d'aquesta i s'anaren a instal·lar a Sai*
L'avia Tona que devia ser dona ferm a, quan li pre
guntaven per la seva filla, responia:
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L'ULTIMA
EMBRANZIDA

El nostre poble es troba, a hores d'ara, en la recta final d'un 
llarg camí, que pot tornar a SALT aquella identitat o personalitat 
de poble i que des de l'any 1974 estem reclamant insistentment - i  
no cal dir que ens fou robada de la manera més descarada que 
hom pot imaginar: per la forpa.

Som hi, doncs, que ara es l'hora de fer l'ultima embranizada i 
de ler valer els nostres drets, per tal de ler veure als qui han de fer 
de jutges, que SALT no és cap barri ni suburbi o districte d'una 
petito o gran capita l, sinó que és un poble viu i capaç 
d'autogovernar se per si sol, com molt bé ha demostrat al llarg de 
la seva història.

LA FARGA aixó ho té molt clar, encara que sigui un butlletí 
d'una entitat privada. Ja des d’el segon número ens n'hem fet 
ressó, i no hem parat mai d'insistir en aquest tema, fins i to t el 
número setze, del mes d'octubre de l'any 1980, era un monogràfic 
dedicat a aquesta qüestió.

En quasi tots els números publicats trobaríem algun article 
en defensa d'aquesta llibertat. És per això que el nostre deure, 
com a m itja  d ’ in fo rm ació  i com  a saltencs que som, es estar 
sempre a l ’agua it per defensar la marxa de Sali cap a la 
independència Municipal; Independencia que per a nosaltres vol 
dir llum. esperança i fe de tornar a formar part d'aquesta cèl·lula 
viva, què es troba al bell mig d'una comarca que es nostra i d'una 
Nació que estimem.
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No cal, doncs, donar hi més voltes. Des d ’aquí volem 
explicar i aclarir a tots aquells polítics que no veuen gaire clar el 
nostre cas, que SALT és un poble d'idees i tossut com el qui més. 
És això que ens fa estar junts i units per continuar treballant i 
lluitant per aquesta causa que ningú no ens pot arrabassar amb 
decrets o lleis tretes de sota la màniga.
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JOAN BOADA

Aquest mes ens ha quedat dispo
nible aquest petit espai, que dedica
rem a comentar les excursions cele
brades fins avui: BARCELONA, Car 
nestoltes a LLORET i LLANÇÀ, totes 
tres varen ser m olt lluïdes i amb 
notable participació, malauradament 
en Joan Roig no va poder, a causa 
d'una malaltia.acompanyar-nos en les

dues darreres,- aprofitem per a desit
jar li a en Roiçj un ràpid guariment. 
Donat que el dia de Sant Josep no 
és festa laboral, les inscripcions pel 
Viatge a València eren molt poques i 
vàrem haver de decid ir, m olt a 
contracor, anul·lar la sortida.

En la propera Farga, donarem

coneixement del programa d'Excur
sions previstes fins al mes de Juny; 
n'hi haurà per a tots els gustos i per 
a totes les butxaques. També farem 
una excursió subvencionada pel Ca
sal per veure la Passió d'O lesa i 
visitar Montserrat, tot inclós, viatge, 
dinar, entrada preferent a la Passió, 
per un preu molt interessant.

BOTXES 
(PISTA LLARGA)

En les pistes de ia zona 
esportiva, el C.P. Salt va organitzar 
un r;oncurs social de dupletes per 
a servir d'entrenament als jugadors 
uue volguéssin participar a la lliga 
social regional de quadretes. (Com 
a saben els afeccionats, el nostre 
club participarà amb un equip de 
\ : i 2 * en aquesta lliga regional).

Va ser per parelles per tal que 
els jugadors tinguéssin opció de 
posar més boles en joc i poder 
entrenar millor.

En to ta l hi varen partic ipar 5 
equips que eren fo rm ats pels 
següents jugadors: Nogué-Padilla, 
Juli - Canadell, Amancio - llovet, 
Boo Martín i Mateu Cabezas.

La competició va començar el 
d issabte, dia 9 de gener i varen 
jugar tots contra tots una partida 
cada dissabte. t

El resultat fina! va ser el 
següent: !,

1. — Cabezas - Mateu
2. — Amancio-Llovet
3. —Juli-Canadell
4.— Boo-Martín
5. Padilla-Nogué 

Creiem que va ser positiva
aquesta experiència i que calen 
aquestes competicions socials per 
a estimular als jugadors de la Pista 
Llarga a que perfeccion in  cada 
vegada més el seu nivell de joc i 
puguin fe r pujar el nostre club 
molt amunt en aquesta modalitat.

BOLIC

m u n t a n y a

El dia 7 de febrer, amb un dia 
m olt clar i bo, vàrem realitzar una 
sortida hivernal a la zona d ’ Ull de 
Ter. Anàrem en autocar, cosa que 
func ionà bastant bé. El nom bre de 
participants era 50.

La majoria de la gent va romandre 
a les pistes de Vall-Ter 2.000, baixant 
per la neu, que n'hi havia molta, amb 
plàstics o esquís o senzillam ent 
prenent el sol o passejant.

Un altre grup de gent, uns 15 tal 
com estava programat, es va dirigir 
cap al Gra de Fajol Gran, to t passant 
pel re fug i d 'U ll de Ter, on varen 
esmorzar. La neu estava al punt, 
sense enfonsar-se però sense rellis
car.

La pujada fins al C o l1 de la 
Marrana fou fàc il i en tre tinguda i 
també sense dificultats remarcables 
assoliren la cresta fina l, i el cim . 
Varen estar-hi una estona fent fo to 
grafies i gaudin t del paisatge i 
després baixaren pel mateix lloc. Van 
dinar al refugi i, to t seguit, es varen 
d irig ir cap a les pistes a on teníem 
l'autocar.

Val a dir, tam bé, que quan 
esmorzàvem, un pe tit grup form at 
per en Manel, en Tans, en Toni 
Esquioga, en Quim Frigola i jo

mateix, Quim Ribas, ens vàrem 
separar dels altres per anar a fer el 
Gra de Fajol Petit per una canal:.molt 
dreta que es pot observar m irat 
aquest cim, cap a la dreta.

Al cap de poca estona de deixar 
el refugi vàrem haver de calçar-nos 
els grampons, puix la neu era dura, 
donat que en aquesta cara no hi toca 
quasi mai el sol. La pujada fins a la 
rimaia va ser fatigosa ja que s'enfila
va molt dret. Un cop a la rimaia ens 
encordarem i, to t esperant que un 
grup que anava al davant nostre 
superés un pas difícil, vàrem descan 
sar-hi una mica.



Tot seguit ens va tocar pujar a 
nosaltres. £1 primer llarg de corda va 
consistir en un tram bastant pendent 
de neu dura, un tram vertical, 3 mts., 
de gel transparent com el vidre i un 
altre tram de neu. Realitzàrem una 
reunió en un lloc difícil de mantenir- 
s'hi. sense gaire espai i sense poder 
clavar cap dau d'assegurança donat 
que tota la roca es trencava a troços. 
El fred dins aquesta canal era viu i, a 
més, anava caient neu que tirava la 
cordada a fite rio r. La segona tirada 
començava amb un altre tram verti- 
ca: de gel, més a lt que l'an te rio r. 
Aquí va ser on vàrem fracassar. 
Després d’uns quants intents frus
trats, vàrem haver de deixar-ho córrer 
i baixar, fent-nos el propòsit, això sí, 
que aquest hivern, amb més entre
nament acabaríem d'assolir aquest 
pic per ia canal de la dreta.

PROPERES ACTIVITATS

Suprimir el campament d'hivern al 
Pedraforca, ja que la diada de Sant 
Josep no és festa.

7 de Març: Participació a la Marxa 
dels 40 qms. Vocal: Marta Borrell.
12 de Març:Projecció al local socia! 
de la pel·lícula de ia U.E.C. de Girona 
sobre la seva expedició al PAMIR. 
Hora 3/4 de 9.

14 de Març: Aibanya-Bassegoda. 
Vocal: J. Serra.
28 de Març: Rupit-Tavertet. Vocal: J. 
Pons.
4 d'Abril: Sortiria alta muntanya al 
Balandrau. Vocal: Baldiri Bosch.
9, 10, 11 i 12 d'Abril: Campament 
Setmana Santa. Lloc a concretar.
18 d'Abril: Partic ipació a la V .3 
Embardissada. Organitza: C.E. Olot.

Per a més in form ació  o in scrip 
cions, al local del C.E.S. (Casal dels 
Jubilats) els dimecres i divendres de
2. 4 de 9 a :es 10 de la nit.

RELACIÓ NOUS SOCIS CES:

Albertí Boada, Marg,-arida
Arànjuelo Moneo, Cipríano Maruel
Bosch Boluda, Immaculada
Casals Batlle, Jaume
Casas Carbaleiro, Montserrat
Fàbrega Costa, Olga
Fiol Santaló, Miquel
Font Masferrer. Montserrat
Garví García, Anna
Gurt Vilanasa, Joan
Llauger Dalmau, Montserrat
Masós Dalmau, Montserrat
Masós Marquès, Carme
Vlasós Marquès, Margarida
Pascual Vidal. Josep
Roca Gri, M.* Angels
Vila Oller. Carme
Esquioga Vivern, Toni.

QUiM RIBAS

"SUS OJOS SON SU VIDA''

O P T IC ft  T f lf t f tU S , s.o
Santa Clara, 54 - Tel. 21 37 50 - GERONA 
Dr. Ferran, 1 - Tel. 23 06 61 - SALT.

JAIME TARRUS GALTER
LlCENCIADO EN CIENCIAS FISICAS 

OPTICO DIPLOMADO 

/

* Màxima variedad y calidad en modelos monturas
* Graduadón de la Vista
* Adaptación de Lentes de Contacto
* Lentes Potencia Progresiva
* Cristales Zeiss

* DTO. 10% PARA JUBILADOS SOCI OS DEL "CASAL DE JUBILATS"



Fa uns dies, mentre dinàvem, vaig dir als rneus 
néts: Sabeu que aviat, Salt tornarà a ser un poble 
independent?

La meva néta, que ja ha complert els nou anys, 
ern va respondre: És que no en som d'independents’  
Perquè doncs, quan em pregunten les meves amigues 
de Cassà de la Selva o de Banyoles or hem viscut 
abans—els dic que som de Salt? Així les enganyo, eh?

I a la conversa, els altres tres, hj posà cadascú la 
seva cullerada, però tots ells coincideixen que són de 
Salt i no d'altre lloc.

Aleshores ois he volgut explicar què és tot això do 
a independència i com va anar que el nostre Salt, 

deixés d'ésser un poble independent i passés a 
convertir-se en una barriada de Girona.

Es veu, vaig continuar explicant los, que fa uns 
quants anys, quan l'opinió d'un poble no comptava per 
a res i s'imposaven les idees de governació dels que 
remenaven l'olla, algun gironí que volia lluir de "gran 
capital", quan anava a Madrid com a "procurador en 
cortès" per a dir que sí a lot el que en els discursos es 
p lantejava, però als quals mai ningú no gosava 
oposar se, algú li degué fer alguna observació relativa 
a la petitesa de la capital gironina.- "Cómo queréis 
proponer algo, vosotros, si de tan pequenOS que sois 
no tendríais ni que figurar en los mapas?”

I això el degué ofendre tant que. de retorn do la 
capital espanyola, on hi leien bullir l'olla gran del país. 
aprofitant la primera reunió del "Consejo Provincial" 
els degué dir: "A ixò d'ésser una capital minúscula, s’ha 
d'acabar. "D 'ara endavant tot això ho exposava al 
Consistori en el "idioma nacional" perquè el català, la 
majoria d 'e lls  no el sabien parlar serem una 
vertadera capita l de província  de més de cent mil 
habitants". "Tots els pobles del voltant passaran a 
engrossar la Gran Girona"...

El que m'estranya a mi és que. en lloc de parar-se 
a Salt i a Sarrià de Ter, no s'haguessin volgut extendre 
fins a Bescanó i a Quart.

Els més menuts, que si bé d 'anys no en tenen 
gaires, sí tenen bona memòria, em varen dir: " I perquè 
no fem una guerra, com aquella que un dia ens vares 
contar en aquella plaça en què hi ha l'estatua d'un 
general amb un sabre a la mà? I el més gran de tots, 
que està a vuitè de Bàsica en el "Silvestre Santaló" de 
Salt, va dir: "N o veieu que si féssim una guerra contra 
Girona, els de Salt també tindríem el dret a dir-nos vila 
immortal de Salt?

El cas és que, amb to t això, no us he pogut 
explicar, tots els avantatges que el formar part de la 
gran Girona podria gaudir la molt humil i treballadora 
vila de Salt. Per cada cent pessetes que els saltencs 
paguem com a impost municipal, només en millores 
ens en tornen cinquanta. Les altres se les queden ells 
per millorar la gran Girona.

— Doncs quan jo sigui gran i hagi de pagar 
impostos, no els donaré ni cinc cèntims! Això ho va dir 
el més petit. I si presentéssim un plec de signatures 
len t constar la nostra protesta, tal com hi ha en 
aquella taula del costat de l'Ajuntament? Vols dir que 
la independència no ens seria acordada?, va manifestar, 
el més gran de tots.

A l'arribar a les postres, vaig proposar: Quants 
voleu ser gironins i quants saltencs. I a l'unísson quatre 
veus. com si volguéssin animar cl seu equip, varen 
exclamar: Som i serem de Salt!



NOTES SOBRE EL SALT DELS ANYS 1860-1870
I________________________________________________________________________________________ ___________________

JOSEP CLARA

(El tema d'aquest article enllaça 
amb el número de gcncr, sobre el 
Plànol de 1865).

El cens més acostat a l’època en 
què fou realitzat el plànol del 1865 és 
el que varen fer, el 1860, els serveis 
a'estadística de l'Estat. Comptats tots 
els velns del poble, va resultar que hi 
vivien 1.377 persones, les quals es 
distribuïen en 233 cases.

L ’agrupam ent de població més 
nombrós se situava a la zona que 
avui és la part vella del poble, prop 
•de l'església de Sant Cugat, la qual 
tenia llavors el cem entiri al costat. 
Aauest nucli urbà, format per carrers 
batejats amb noms populars com 
'carrer de l'Estanc” , "ca rre r del 

R ec", "ca rre r de Sant G regori", 
'carrer de Llinàs", ''carrer de Baix” , 
"Plaça de la Constitució", "Carretera 
V e lla ", e tc., no arribava a les 200 
cases (eren concretament 198).

El raval de la carretera vella, a la 
zona dels actuals carrers de Sant 
Antoni i de Sant Dionís. hi havia 26 
cases, més aviat escampades.

Més aïllades es comptaven encara 
les cases anomenades del Portal, 
Mota, Nova, la Tórre M irona i els 
masos Ribot, Cardell, Devesa, Sitjà, i 
algun altre edifici que no és relacio
nat al nomenclàtor del 1860, però sí 
al nostre mapa, com és ara el cas de 
can Sínia o el mas Gifre.

Situades arran de la sèquia Monar 
tres indústries tabrils col·locaven el 
poble en primer lloc provincial si fem 
cas dels rals pagats per habitant en la 
matrícula industrial i de comerç dei 
1863. Eren les que funcionaven sota 
íes denominacions socials de "Olive
ras i C ia '·/P e re  Ramió, i "L lach  i 
Portabella" i que plegades donaven 
feina a uns 300 operaris, entre els 
quals devien predominar les dones.

La importància industrial del poble 
en el context de les comarques de 
Girona era innegable, com es desprèn 
de les dades adduïdes més amunt, 
però en el conjunt de Catalunya, o en

comparació • les jontrades properes 
a Barcelona, la s ign ificació  de la 
indústria sal: nca quedava força més 
diluïda i ocunava uri lloc secundari. 
Tampoc no cal obüdar que a l’època 
del mapa a q u ;stes indústries —atesa 
!a manca de cotó com a conseqüèn 
cia de la guerra de Secessió nord-a- 
mericana— no travessaven precisa
ment un m oment fe l•>,. sinó ple d r 
dificultats econòmiques com ho pro
va el fe t que després del 1886 
canviessin totes tres de propietaris.

• • •

Salt era un poble agrícola. La 
gent autòctona treballava la terra, i la 
immigració forana era la que majori
tàriam ent entrava a la fàbrica, on 
existia, per cert, una disciplina més 
forta. Recordem ací que el 1870 una 
de les fàbriques, almenys, feia treba
llar els operaris de les 5 del matí a les 
9 del vespre, amb un petit descans 
-imaginem-ho—per menjar

A part els petits propietaris i 
parcers. Salt tenia el primer propietari 
de terres de la província: Pela i de 
Camps i de Matas, més tard Marquès 
de Camps per concessió papal. Home 
m olt v incu la t a Barcelona, bé que 
passava temporades al Mas Ribot, on 
fomentà ies noves tècniques agràries: 
el senyor de Camps posseïa a Salt 
-segons una afirmació del professor 
Lluís Justo  i V illanueva,feta l'any 
1869— una de les millors finques de 
les comarques gironines. En aquesta 
finca de 129 hectàrees i 3.174 metres 
quadrats, hi havia molts animals i una 
maquinària avançada per treballar la 
terra.

També devia ser important la cria 
de bestiar. Una guia com ercia l del 
1866 reiaciona 8 habitants de Saít 
dedicats a negociar amb animals: 
Àngel Canals, Joan Canals, Dionís 
Carandell. Jaume Comalada, Pere 
Ferrer, Pere Fina. Francesc Palmada i 
Miquei Rovirola.

• • •

A nivell po lític  es detecta el 
predomini de les forces conservado

res. bl 1869 se celebraren, després 
de ía revolució política dé l'any 
abans, les primeres eleccions de 
d iputats a Corts Constituents per 
mitjà del sufragi universal. Podien 
votar to ts els homes que havien 
com plert els 25 anys, i el nombre 
d 'e lecto r saltencs fou de 350. Es 
presentaren tres candidatures: la go
vernamental <que donava suport a 
Prim), la republicana federal i la 
neocatòlica o carlina. Doncs bé: hi 
triomfà la candidatura més dretana, la 
carlina, que assolí 236 vots. La 
republicana n'obtingué 36, i la gover
na. rental. 28. Votaren 300 persones, 
és a dir, més del 85 per cent dels 
apuntats al cens electoral.

És evident, doncs, que l'obrerisme 
tenia poca força entre els electors. Si 
n'hagués tinguda hauria triomfat la 
candidatura republicana, que era la 
que canalitzava m illor, en aquell 
moment, les aspiracions dels treballa
dors. Però no s'ha de menysvalorar 
tampoc la implantació del republica
nisme federal al poble, como ho 
prova el fet que, durant l'octubre del 
mateix 1869, una partida de republi 
cans de Salt amb llur ensenya parti 
ciparen en la revolta contra el govern 
de Madrid.



COMISSIÓ PER LA INDEPENDÈNCIA DE SALT
El dia 17 de febrer c fenguany les Entita ts Saltenques 

acordaren redactar un manifest per donar-lo a conèixer a l'opinió 
pública. Aquesta trobada tingué lloc a can Panxut i assistiren a la 
mateixa una trentena d'Entitats del poble.

MANIFEST
L'Assem blea de les E ntita ts Saltenques, reunides en el 

Patronat Parroquial avui, 17 de febrer de 1982, a les nou del 
vespre, acordem manifestar el següent:

1.er.— Salt és el nostre poble, que des de l'any 1974 no s'ha 
cansat ni ha deixat mai de reclamar i exigir el seu Ajuntament. Salt 
ha demostrat prou reiteradament la seva voluntat de continuar 
essent un poble protagonista de la seva història.

2 .o n .— Fem una crida a to ts  els veïns i velnes de S a lt a • 
con tinuar m anifestant-se púb licam ent a favor de la nostra 
independencia municipal alhora que els convidem a participar en la 
informació pública de l'Expedient de segregació, obert fins el dia 
24 de març d'enguany

3.è-Saludem als gironins i els hi agraïm la seva comprensió i 
respecte vers la vo lu n ta t del nostre poble, que ha so fe rt un 
greuge h is tò ric . Salt i G irona són un poble i una c iu ta t 
agermanats, que hauran de coordinar-se amb els altres de les 
rodalies. Aquesta coord inac ió  entenem nosaltres que l'haurà  
d'estudiar i aprovar el futur Ajuntament de Salt.

4 .a r t .— Fem una crida a to ts  els Partits po lítics  a 
manitestar-se a favor de la independència municipal. I, al mateix 
temps que volem deixar clar que la Comissió per la Independència 
i les Entitats de Salt han respectat sempre els Partits polítics i els 
han considerat una peça essencial en la societat democràtica, ara 
ens veiem obligats a demanar-los-hi que respectin ells també el 
poble, evitant la temptació d'apropiar-se indegudament del tema, 
amb afanys de protagonisme i fins electoralistes. La independència 
municipal creiem que només la pot capitalitzar el poble de Salt.



SALT UN POB
AUTONOMIA O 
INDEPENDÈNCIA?

Quan l'AA.VV- de S a lt a l'any 
1979 va plantejar en un debat pree- 
lectoral entre els diversos candidats a 
l'a lca ld ia  de G irona, la d ico tom ia 
d'autonomia o independència, segu
rament ningú no s'hagués pensat que 
al cap de tres anys, el més calent 
encara seria a l'aigüera. Semblava de 
resolució ràpida, perquè no deixava 
dubte del què volia Salt. Es posava 
to ta  l'esperança en el nou A ju n ta 
ment democràtic entrant, que hauria 
de resoldre l'a fe r amb eficàcia i 
rapidesa.

V is t ara amb la perspectiva del 
temps, diríem que la dicotomia d'au
tonomia o independència n°t era una 
alternativa prou escaient. Pe.- això ara 
no estem centrats en aquesta tria, 
precisament. Ara parlem només d 'in
dependència.... aquesta és la qüestió.

I això, a Salt, què vol dir? Vol dir 
que, sens dubte, volem  recuperar 
l'Ajuntament que ningú tenia dret a 
prendre'ns. En definitiva, volem que 
es repari el "g reuge  h is tò r ic ”  que 
s'ha infringit al nostre poble.

Fins aquí, els passos haurien 
d 'haver estat ràpids, clars i co n ti
nuats, però lamentablement s'ha anat 
allargant excessivament aquest perío
de; potser a l'espera que es podrís el 
tema?... no ho sabem, però més aviat 
hem corregut el risc que quedés en 
un afer enverinat.

Però, alerta! no to t queda aquí. 
Sabem que l'èxit de la independència 
de Salt suposa estudiar, ja ara, la 
"dependència" amb els pobles velns.

ESTUDIAR 
LA "DEPENDENCIA"

De la "dependènc ia " de Salt 
to thom  n'ha parlat i es veu conve
n ient i necessària l'a igua, les es 
combraries, els col·lectors, etc. són 
citats gairebé per unanimitat com un 
exem ple del que han de ser els 
serveis m ancom utats. S ov in t se'n 
parla sense més explicacions i/o amb 
punts suspensius poc aclaridors.

Per cert, la campanya que fa 
l'Ajuntament de Girona en parla 
d 'aquests serveis, però amb un

dramatisme exagerat i que en lloc 
d'informar desorienta sense cap 
necessitat.
Podern afirmar que amb ía inde

pendència i serveis m ancom unats 
tothom  hi esta d'acord; però amb les 
altres qüestions cal matisar, explicar, 
aclarir, contrastar el grau, la intesitat, 
i el què vol dir... Aquí sí, que poden 
haver hi discrepàncies i debats llargs i 
difícils.

En els escrits que ha fet públic la 
Comissió per la Independència, s'en 
devina que és una qüestió que els 
preocupa. Aquesta Comissió d’entra
da, hauria com plert el seu mandat 
una vegada convocades les eleccions 
municipals...però els preocupa aquest 
futur, i per això intenten promoure 
tota mena d'estudis que serveixin de 
base aí nou Ajuntament.

£1 riu Ter o! seu pas per Sa/t, el temps 
un quò encara ens h i podíem banyar.

UNA RESPONSABILITAT 
DEL NOU AJUNTAMENT

Cal fer ara els estudis, però 
l'aprovació definitiva del sistema d'or 
ganització i de relació amb els 
pobles veins correspondrà al nou 
A jun tam en t independent de Salt. 
Aquest, a part de la posada en marxa 
de tot l'aparell administratiu, haurà de 
debatre i aprovar la seva relació 
futura amb la ciutat de Girona i amb 
els altres pobles de la rodalia (Besca
nó, Vilablareix, Sant Gregori, etc..) 
Aquesta responsabilitat, repetim, l'ha 
de tenir exclusivament l'Ajuntament 
de Salt una vegada quedi constituït, i 
ningú no la hi pot hipotecar.

UNA ENQUESTA 
MALAGUANYADA

Sembla que fins que no va '  
comonçar a còrrer el termini d'Infor- . 
mació Pública de l'e xp ed ien t de 
segregació, la classe política no es va 
despertar. No s'havia pres amb prou 
convicció i entusiasme l'afer de Salt.

En el consistori g ironí h i ha 
unanimitat en el toma de Salt, tant 
per vo ta r-lo  com per ob lidar-lo , i 
inçlús hi ha unanimitat per a triar el 
moment més tou a fi d’amortiguar les 
fuetades do la Comissió per la 
Independència.

Diríem que la m issió d 'aquesta 
Comissió és la de no deixar adormir 
el consistori? La gent es pregunta si 
ten im  algun reg idor de Sa lt al 
consistori gironí.... deuen estar ador
mits, també?

El desvetllament i les correcuites 
han v ingu t ara... quan la màquina 
burocrà tica  o fic ia l ja ha posat en 
funcionament el termini de 60 dies 
hàbils d'informació pública.

I el consistori, justament ara; s'ha 
despenjat.... o despertat, amb unes 
preguntes: Què és Salt? Qui són? 
Què volen?... i dit i fet! Encarreguen 
una enquesta per a to t el te rr ito r i 
' 'o f ic ia l ' ' g ironí, en recerca de la 
resposta.

La gent de Salt diuen, que què 
s 'han cregut?, fa catorze anys que 
estem explicant i demanant el mateix, 
i ara ens venen a preguntar què 
volem!..., senyors, això és poc seriós!

L'enquesta, però, tira endavant i 
surten els resultats. Uns resu lta ts,\ 
"sorprenents" pel consistori gironí, i 
evidents per a la gent de Salt. \ 
Malaguanyats diners! diuen. El que 
hem estat demanant és el mateix que 
surt a l'enquesta!

I si ten im  en com pte que l'e n 
questa era fe ta  en term es que 
podríem qualificar de "tendenciosos", 
el resultat és més espectacular enca
ra. Veiem-ne uns exemples: en lloc 
de independència o segregació s'uti
litza la paraula "separació” , que 
ningú ha utilitzat mai, i és malsonant.
No és estrany que un senyor mani
festés que no estava pas d 'acord  
amb la separació "matrimonial” .

L'enquesta parlava de "creació" 
de pobles, quan ningú ha parlat mai 
de crear res. Volem recuperar, no 
crear.



LE ANALITZAT
També es demanava la prioritat 

en qüestions com l'escolar, la sani
tat... conjuntament amb l'autonomia 
dels "b a rr is " ,  i això no s 'h i val, 
perquè no són com parables les 
qüestions nacionals amb les munici
pals.

La qua lificac ió  que s 'h i fa de 
poble o ''barri” , és prou eloqüent del 
grau tcndenciós de l'enquesta.

Però res, l'enquesta a Salt va ser 
malaguanyada i va so rtir, a grans 
trets, favorable a les reivindicacions 
de Salt. M algrat to t, però, haurà 
servit per a m od ifica r l'agenda de 
temes prioritaris del consistori gironí, 
fent avançar uns quants llocs al tema 
"S a lt".

La presentació que ei consistori 
féu a la premsa dels resu lta ts de 
l'enquesta, en destaquen, especial- 
men, que la gent de Sal no sap 
expressar els inconvenients o avan
tatges de la segregació; en definitiva 
diuen que ens falten arguments... és 
tr is t que després d 'u n  any i mig 
explicant els arguments i mossegant- 
nos la llengua, per a callar les 
deficiències del consisltori a fi de no 
enrarir l'ambient, ara ens venen a dir 
que no som prou conscients del què 
demanem... O la Comissió canvia ei 
seu "c ro n is ta " ,  per inú til i per no 
haver aconseguit fer-se entendre, o al 
consistori gironí li falta sensibilitat, o 
interpreta malament l'énq

ELS ARGUMENTS

Últimament s'ha posat de moda 
qüestionar sobre els avantatges i 
inconven ients. No sabem si és per 
quedar bé o perquè no s'ha llegit el 
tríptic de la Comissió, o perquè viuen 
en un altre pohle...

A aquests ressegats, caldria dir 
los hi el següent:

1. Si el seu problem a és de 
butxaca, de si pagarem més o 
pagarem menys...-i és trist de valorar 
Salt com una mercaderia és però una 
pregunta raonable i cal contestar-la. 
Salt independent i amb serveis "de 
pendents" en teoria serà més barat, 
pagarem menys impostos, però.... ni 
la mateixa Comissió s 'a treve ix a 
afirmar-ho. Com a màxim pagarem 
igual.

2 .— Si el seu problem a són els 
serveis de si en tindrem  més o en 
trindrem menys. Diríem que hem de 
ten ir confiança en el fu tu r  A ju n ta 
ment, i esperar que amb l'e ficàc ia  
dels homes de Salt, els serveis siguin 
m illo rs i més a l'abast. Es més el 
con tro l que es farà dels serveis 
m ancom unats donaran un m illo ra 
ment notable d 'aquests. Es una 
qüestió de ten ir-h i fe, com podeu 
veure.

El m illo r argum ent que podem 
donar, peró, és el d ’ id e n tita t. Es 
l'argument que ho engloba tot. Es un 
argument de mal explicar, cal sentil·lo 
Recomanem la lectura del trípic de la 
Comissió.

UN ESTUDI SOBRE SALT
La Permanent de l'Ajuntament de 

Girona del dia 21-1-82 acordà la 
contractació de l’economista-urbanis 
ta Sr. Joaquim Clusa, de Sabadell, i 
el seu equip, per endegar un estudi 
sobre les possibles formes de reorga
nitzar els municipis de Salt, Sarrià i la 
seva relació amb Girona com a 
conseqüencia del procés de segrega 
ció.

Els aspectes principals que volen 
estud iar són: Realitat te rr ito r ia l i 
urbana. Comparacions de base fiscal i 
cost del serveis públics. Necessitats i 
requeriments dels serveis municipals. 
Alternatives d'organització municipal.

El Sr. Clusa i el seu màxim 
col·laborador, el geògraf Sr. Lluís 
Casasses, vingueren a Salt el passat 
mes d'octubre, com ja recordareu, a 
fer la presentació, primícia a Catalu 
nya del seu recent treball "L 'organit
zació territorial de Catalunya", editat 
per encàrrec de la Fundació Bofill.

La conferència, repetim, primícia a 
Catalunya, la va organitzar la Comis 
sió per la Independència i fou 
patrocinada pel Consell Municipal. A 
part dels veïns de Salt, es convidà a 
to ts  els co l·leg is  professionals i la 
classe política de Girona.

La conferència, molt ben estruc
turada, però farcida de dades difícils 
de retenir, i amb una visió dolenta 
dels gràfics exposats, va ser seguida 
amb una obligada atenció. El debat 
final va ser animat, continuant des

prés en un sopar amb un grup redu'it 
d'organitzadors.

L'estudi que ens presentaren és 
un extens document de 326 pàgines 
dedicades a l'analisi del conjunt dels 
933 municipis actuals de Catalunya. 
Fan una proposta per a organitzar se 
en 127 "Municipalies". Hem de dir 
que les seves conclusions són fruit 
d ’elaborats estudis, analisi i enques
tes als A jun tam en ts  de Catalunya, 
però sobretot basat, especialment, 
en les re lacions te le fòn iques entre 
municipis.

Si s'aplica els mateixos paràme 
tres per a estudiar la futura relació de 
Salt i Girona, haurem de fe r les 
següents consideracions:

No és bo supervalorar excessi
vament l'eficàcia tècnico-adminis- 
trativa.

-  El resultat econòmic no ha de ser 
l'únic determinant.

Resoldre els Ajuntament de Cata
lunya com si fossin una empresa 
m ercantil "m àx im a  producció  i 
mínim cost", és prou eficaç, però 
gens humà.

- Agafar únicam ent els aspectes 
quantificables, no és suficient.

-  Els factors econòmics han d'ana- 
litzar-se tinguent present també el 
factor humà, sociològic, històric, 
po lític , i sentim enta l, així com 
l'associacionisme, la voluntat, la 
vida dels pobles, etc. etc.

-  No és el m ateix Catalunya dins 
d’un Estat que l'agredeix, que Bèl
gica dins d'una comunitat de tra
dició dem ocràtica i de respecte 
mutu. Cal una estratègia defensiva, 
també.

— Basar només la realitat amb to t el 
pes del centra lism e ex is ten t-pe r 
bastir el futur, és ser poc sensible i 
mal polític. Cal donar pautes que 
evitin de caure en el cercle viciós 
del centralisme.

— La immigració a Europa no té les 
conseqüències que té a Catalunya.

Amb aquestes consideracions vol
dríem que el Sr. Clusa i el Sr. 
Casasses es plantegessin el futur del 
nostre poble: és a dir: pensessin més 
amb els homes que amb els pressu
postos. Catalunya no és Bèlgica. Salt, 
si més no, pngnnt els m ateixos 
im postos ha de so rtir-se 'n  m illo r, i 
alhora satisfer el seu anhel d ’autogo
vern m unicipal. S 'ha d 'evita 'r la 
suburbialització degradant, fomentar 
l'associacionisme, evitar la ciutadania
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SALT UN

anònima, i promoure la descentralit 
zació administrativa i la participació 
ciutadana... arguments mantes vega 
des exposats. Esperem que Clusa i 
Casasses facin el seu treball pensant 
amb el cop, però també amb el cor. 
La funcionalitat no és suficient, cal 
acompanyar-la de la identitat.

L'estudi d'en Clusa-Casasses se 
ra lamentable que ens arribi just al 
final del procés d'informació pública, 
quan ja no hi haurà ni tem ps per a 
debatre'l.

L'Ajuntament amb aquest estudi 
ia compleix la fase informativa -deso
rientadora? però s 'ob lida  que la 
informació sense recollir després el 
debat és moneda ‘alsa.

Hi ha d 'a ltres estudiosos com 
Vilaseca-Marcet, que encara que no 
han estudiat el tema de Salt directa
ment, sí que ens poden servir algunes 
de les seves manifestacions. Diuen 
que l'organització nunicipal ha de ser 
suficient i barata, i procurar que la 
burocràcia no s’ho mengi tot. Cal 
o fe rir un bon servei, pensant que 
l’Ajuntament es l'organisme més a 
prop del c iu tadà. També diu que 
Catalunya té massa municipis petits i 
que cal afavorir la fusió, però sense 
forçar-la, perquè és molt important 
no oblidar la funció de la responsabi
litat i direcció de la política local, que 
no po* ser massa centra litzada en 
aquest primer esglaó de l'administra 
ció. Hi ho serveis que exigeixen la 
p rría tacó  d 'a lts  n ivells tècn ics, hi 
aquest si que hauran de mancomu
nar-#*; per a grans àrees i inclús 
comarques; tot, però. controlat pel 
Consell d'alcoldes comarcal.

Hi na també qui proposa una v i s i o  

de ciutat policéntrica. Es un punt de 
vista que s’ imposa. P rotegeix els 
pobles de la degradació suburb ia l 
puriuYica, alhora que reconstrueix les 
vi!'.?b desfetes pel centralisme.

I no voldríem uescariar el paper 
que han de fer els partits polítics en 
l'aportació i elaboració de propostes 
co cretes. Esperem que s'ho plante
gin aviat.

tsperem que el material d'estudi 
que es pugui aplegar vagi am anit 
amb forca dosi d'imaginació,’genero' 
sitat i sobretot esperança en el futur; 
de segur que trobarem una formula 
satisfactòria.

"L'EXPEDIENT DE 
SEGREGACIÓ"

Aquest ja no és solam ent un 
estudi sobre Salt, sinó que és la 
proposta que el cons is to ri g iron i 
presenta oficialment per a segregar 
Sait de Girona.

És una docum entació {f .a amb 
presses, compleix ben just el compro
mís d'aquest amb lo Comissió d'In 
dependència. Hi ha molts errors de 
càlcul, que denoten una falta do rigor 
en l'elaboració. La proposta que es fa 
diu: ''La^ independència municipal NO 
ÉS LA ÚNICA solució". Com podrem 
endevinar, !a incògnita està en soher 
quines són les soluciones proposa
des.

Primem manifestació autoritzada a /es 
com arques g iron ines; a Sa/t, campanya 
"V o le m  un a m b u la to ri "  organ itzada per 
l'Associació dc Veins. Any 1976.

ELECCIONS MUNICIPALS 
A SALT?

La gran incògnita és: podrà con
córrer Salt a les properes eleccions 
municipals?... Haurem de dir que sí, 
si tot va bé.

Però caldrà tenir present que el 
consistori que en surti serà el menys 
experimentat de Catalunya. Recupe
rarem l'autogovern municipal, però 
mancarà experiència. Esperem que en 
l'e lecc ió  de les noves au to rita ts  
m unicipals ho encertem del to t! 
L 'equ ip  haurà de ru tlla r i superar 
l'experiòncia acumulada dels altres

pobles que ja porten quatre anys 
d’ajuntaments democràtics. Caldrà un 
equip fort per a superar lo indepen
dència i assentar les bases per la 
"d e p e n d è n c ia " amb el màxim dc 
consens possible. Salt eslnrà sota 
"m ín im s " i no hi cabran barralles 
domèstiques.

EL SILENCI GIRONÍ O 
UNA POSSIBLE CARTA 
OBERTA

A finals dels 60 i primera me.tat 
dels 70, el tema " S a lt "  era tema 
propi dols demòcrates i progressi? tes. 
Podríem dir que era un tema "pro 
gro" un xic compromès... que queda 
va bé. La classe intel·lectual i cívica 
gironina, destacava i denunciava la 
malifeta del franquisme amb ènfasi. 
Fruit d'això fou l'emmirallament que 
ho quedat a la GEC, i en nombrosos 
articles a Presència, Tele-Exprés,CAU. 
etc...

Ara, però, sembla que ja ha 
passat lo fa l.lera. I Salt, que havia 
posat totes les esperances cjn aquests 
temps, sembla que ja no està de 
moda entre els demòcrates gironins.

Ens hem fet pesats?, no està bé el 
que demanem?, hauríem de deixar les 
coses tal com les va deixar el 
franquisme?... No hem sabut enfocar 
cl temo o potser no hem sobut 
explicar prou clarament el que dema
nàvem?... Si no és això, no entenem 
el que ha passat.

Constatem un silenci. No hi ha 
crítiques ni respostes. No hi ha 
compromisos. Passen dies, setmanes
i mesos i ara que estem a les portes 
do poder roporar i esborrar d 'una 
vegada el que la dictadura volia 
consumar trobom la societat gironina 
freda... massa freda per un tema que 
se'n parla tant a favor. On són 
aquelles opinions?...

Potsor fa vergonya parlar-ne?, o 
tal volta ja el consideren un tema 
gastat? o que s'ha fet massa rebom
bori? ...! que consti que ningú no 
podrà d ir que s'hagi anat contra 
l'A jun tam en t. El respecte vers les 
institucions catalanes i domòcrates ha 
estat total en la campanya.

Perquè, doncs, aquest silenci?



POBLE ANALITZAT

Voldríem que s'acabés. Voídríem 
sentir els demòcrates gironins. Per
què estem en el mateix cantó, al lloc 
on orem en els tem ps d ifíc ils  del

generai Franco. ~ots ostom per a 
defensa de les llibe rta ts  cíviques, 
cu ltu ra ls i nacionals de Catalunya. 
Sapigueu que som els mateixos i cal

que retem i afermem els “ ponts de 
diàleg". Entre Salt i Girona cal que 
íns ajudem i col·laborem en aquest 
projecte que ens és comú.

G ràfic  6 .1 0 .- Demandes t!e gestió interm unic'pal
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L'estudi d'en C/usa-Casasses serà lamentable puc ens arribi i  us: ú '  fina! de! procés d ’informació pública.



ÚLTIMA HORA:

LA NOSTRA TOTAL DESAPROVACIÓ A LA CAMPANYA 
INFORMATIVA DE L'AJUNTAMENT DE GIRONA

A punt de tancar aquest número de 
"La Farga” , dedicat precisament ai difícil 
tema de la independència de Salt, surt al 
ca rre r un nou fu ll p ro p a g a n d ís t ic  de 
TAjuntament de la veína ciutat de Girona 
amb el títol de "L'Ajuntament al costat" 
i el lema "Cap vel de Salt no ha d’anar 
al centre a resoldre els seus problemes".

L'aparició d'aquesta quarta i tenden
ciosa nova nota in fo rm ativa  fa  que 
desaprovem totalment aquesta lamenta
ble m anera de fe r de l'A ju n tam en t de 
Girona, considerant que aquesta ós una 
nova presa de pèl pels habitants de Salt 
des de l'obertura del termini d’informació 
pública de l’exped ien t de segregació. 
L'escriptor Josep Pla n'hauria dit "una 
collonada".

Pel que s’ha anat veient l’Ajuntament 
de G irona ha ben estruc tu ra t una 
cam panya in fo rm ativa  que en aquest 
moment consta de 4  elements: + *

1.— Enquesta d’opinió als ciutadans de 
Girona.

2. "Girona - Papers d'informació Muni
cipal".

3 .— "Girona-Salt-Sarrià”- Què fa l’Ajun
tament? Campanya a la Ràdio i a la 
premsa.

4 .— L'Ajuntam ent al costat”

L'anàlisi d'aquests quatre elements 
pot ésser m o lt sucós, car estan plens 
d 'incongruències, si tem ps que estan  
preparets de manera UNILATERAL tirant 
l'aigca dascaradament al molí propi. La 
pronrn.ru de! tomp3 i espai per a sortir la 
ie»'ic » *4 que només ens sigui possible 
ív>7 L f . u s  «jfiexicns ben senzilles:

1.a Des de la presa de possessió de 
l’8Ctual Ajuntament de Girona, la infor
mació sobre la problemàtica de Salt no 
ha estat mai el seu fort. Ara veiem que
de sobte se 'ls ha despertat aquesta lloa
ble vocació. QUE HO DEU FER AIXÒ?

2 .1 En els papers d'informació muni
c ip i  hi ha un espai dedicat al Consell de
Çstt am b el títo l: "O brir-se  als ye'ïns". Hi 
liegim : " i  la posta en m arxa d 'u n  seguit 
d 'ac tes in fo rm a tius  que tenen por fina li
ta t acostar el Consell als sa ltencs".

ttns avui no tenim constància de què 
aquest "afany informatiu" del Consell 
Municipal, s’hagi materialitzat amb cap 
ac te , inclús la possibilita t dels velna 
d'assistir cada mes a un Pló públic del 
Consell, ha quedat anul·lada.

T am po c s 'ha in fo rm at als velns de 
to ts  el canvis de caire polític  que ha 
sofert el Consell, l'exponent més recent 
del cas és la sortida del conseller 
Torramadé de l'equip de govern.

3.* Sobre "Girona-Salt-Sarrià- • Què 
fa l’Ajuntament?''

Diu: "Primer de tot. que la segrega
ció es dugui a term e de la form a més 
convenient per a tots els ciutadans de 
Girona. Salt i Sarrià, per tal que millori 
llur qualitat de vida i llur participació en 
el govern municipal. I no Das al contrari.” 
N o sabem  s i va  en b ro m a  o ho  d iu e n  
seriosament.

Ens sorprèn, que en la inform ació  
donada fins ara per l'A ju ntam o nt de 
G irona, N O M É S  es parla de PROBLE
MES. Nosaltres ens preguntem: és que 
la independència NO COMPOHTA ni un 
sol AVANTATG E? Més aviat el que veiem 
clar ès que N O M E S  es rem arquen efa 
problemos; por oxempte se’ris parla de 
"problemes tècnics" com el de l'aigua, 
la recollida d'escombraries i de la resta 
de serveis municipals.

Ens sembla recoidar que sobre l'a igua 
quan Salt era S alt, ja feia molts anys 
que tenia el projecte enllestit i que inclús 
ten ia  un lliuram ent a com pte de 
22.700.000 ptes. Sobre les escombraries, 
si mal no recordem, ja quan erem petits 
el servei era mancomutat amb Girona i 
portat a terme per una empresa de nom 
FELIPE GIRONÈS i que tothom encara 
recorda els seus extraordinaris cavalls. I 
sobre la resta de serveis municipals ens 
ve a la memòria la Policia Municipal, de 
la qual havíem  vist una assistència  
p erfec ta  to ta  la nit i que A R A  ESTA  
TOTALM ENT ABANDONADA.

Aquest manifest acaba dient: "Per
què la segregació sigui un pas cap a la 
ciutat que tots volem''. Sembla mentida 
que encara es vulgui ignorar que SALT  
no vol ser de GIRONA, però que mai ha 
renunciat ha col·laborar estretament en 
totes tes qüestions com unes, sem pre  
partint de ser un poble INDEPENDENT. 
Hi ha la sol.lució de les àrees metropoli
tanes. però sembla que l'Ajuntament de 
Girona no se n'ha assabentat.

4 ." "L'Ajuntament ai oo«tat"

Diu així: "Els problomes de Salt es 
resolen a Salt mateix. Ja no cal anar a la 
Casa Gran per aconseguir permisos, 

- certificac ions, inform ació , per a fer 
denúncies...

Ara ja no hi entem res.

Hem parlat de la dimissió del Conse
ller Torramadé. Tenim informació, i no 
pas per part municipal, de qué ha plegat 
perquè a Girona ni tan SO LS  SE 
L 'E S C O LT A V E N . Voleu d ir que en 
Torramadé ens enreda? Estem conven
çuts de què diu la veritat.

Voleu d ir que am b aquest fu lle tó  
multicolor no os pretén vendren's "ves
tida de seda", la mateixa ineficàcia que 
ja teníem? El que convé ós que el centre 
de decisió S IG U I A  S A L T , i no a la 
Plaça dol Vi.

Tam bé ens sorprèn moltíssim  que  
malgrat aquesta sobtada vocació infor
mativa, no s'hagi fet saber que l'Ajunta
ment de Girona al presentar la documen
tació per l'expedient de segregació, en la 
liquidació corresponent a l'any 1980 va 
resultar que Salt rebia serveis per més 
import que les seves aportacions econò
miques i que va haver-so de rectificar 
porquó era completament al revés.

Tampoc sabem que mai l'Ajuntament 
de Girona hagi informat de.
a) — les pessetes que li costa aquesta  

Campanya d'Informació unilateral.
b) — si ha destinat el 20% corresponent, 

a disposició do la Comissió do la 
Independència de S a lt. (Parlem  del 
20% perquè ós aproximadament l'a 
portació  del poble de S a lt a la re
captació de Girona).

c )— si ja s'ha concedit la subvenció de 
només 200.000 Ptes. (Dues-centes mil

Pessetes) a l'esmentada Comissió do 
Salt demanades a finals de l’any 1980.

5 .‘  V o lem  deixar b en .s e n ta t que  
desitgem que la independència de Salt 
sigui en bé de tots, i que la desitgem no 
per raons oconòmiques, sinó per raons 
do justícia i ens ostranya quo pursones 
demòcrates que ara son a l’Ajuntameru 
de Girona, ho veien molt clar en els anys 
anteriors el 1974 i que ara sembla quo 
pateixen amnèsia.

Quedi ben clar el nostre to ta l 
respecte a tots els ciutadans de Girona. 
Estem disposats a col·laborar amb tot. 
En el que NO ESTEM D'ACORD ós amb 
aquesta manca de "FAIR PLAY". que 
a l’hora d'informar fa servir l'Ajuntament 
de Girona.

Amb l’esperança d'un SALT INDE
PENDENT, molt aviat.

LA FARGA



u n a  s e c c i ó  d e  JO AX ARNAU i  N A R C ÍS  BURCH

MANUEL LLADÓ i MAS

Com podeu veure. aquest número 
de LA FARGA que teniu a les mans 
va dedicat exclusivament a donar una 
empenta a l lla rg  cam í que hem  
emprès to ts  els saltencs, p e r tal 
d'aconseguir la segregació, que des 
de tant temps estem esperant. No cal 
dir que, dins aquesta secció, hauríem 
pogut dur-hi molts personatges que 
ens haurien parlat molt extensament 
del tema, però el que avui hem triat, 
és un home que està plenament ficat 
din tre  de la Comissió per a la 
Independència, que tan bé està 
portant aquest cas.

Ell va né ixer l'a n y  1930 a Salt. 
Com podeu veure no és cap vailet. 
En Manuel Lladó és saltenc de cap a 
peus i  té una clara consciència de l 
què ha de s ig n ifica r pe r a S a lt la 
segregació. Podem dir que la inde
pendència la porta a la sang, i  fa seva 
dedicació a la Comissió és clara. És 
per això que fou elegit responsable 
directe de la com issió davant el 
consistori gironi.

—  Hola, Manel; com va ser que 
t'elegissin responsable o representant 
davant de l'Ajuntament?

— Sóc el representant perquè tots 
els components de la Comissió m'ho 
varen demanar i jo  vaig acceptar. 
També crec que em varen esco llir 
perquè to ts  saben que, quan jo 
' m'entrego a una cosa m'hi dedico 
plenament i procuro fer-ho el màxim 
de bé, i més essent per Salt, que és 
el meu poble.

— Però, siguem realistes i toquem 
de peus a terra, tu creus que serem 
independents?

— Jo crec que sí. Com a membre 
de la Comissió ho crec perquè tots 
els qui en form em  parí ens hi 
esforcem  el màxim per poder-la 
aconseguir. Amb l'ajuda del poble ho 
podem aconseguir. Però, com  a 
saltenc, us he de d ir que si no fos 
així seria un trauma per a mi que em 
duraria to ta  la vida, ja que no 
solam ent a mi, sinó a to ts  els qui 
hem nascut en aquesta vila i a tots 
els qui l'estimem, no se'ns pot borrar 
mai de la memòria que se'ns robés 
tan descaradament la nostra perso
nalitat.

— Es pot estimar tant un poble? A 
què ós degut aquest neguit per ésser 
lliures?

A Salt potser sempre s'ha 
viscut un ambient diferent dels altres 
pobles. Jo crec que quasi mai no hi 
ha hagut diferència de classes i tots 
els seus habitants, quan s'han trobat 
lluny del poble i quan els han 
preguntat d‘on eren, sempre han dit 
o rgu llosos: de SALT, al cos ta t de 
Girona.

— Tu, perquò creus que es va for
mar la Comissió per la Independència 
de Salt?

Primer pel que ja us he dit. Els 
sentim ents van fer que es mogués 
una sèrie de gent demanant que, ara 
que vivim en un país democràtic, era 
de lògica que ens tornèssinel que ens 
havien pres.

— Però tu no creus que aquesta 
tasca l'havien de fer els partits 
polítics?

Sí. Pero crec que ells per la 
desavinença de to ts  jun ts , i per 
l'afany de poder fer servir aquesta 
arma en les properes eleccions, 
crearen la Comissió perquè els tre- 
gués les castanyes del foc. I ara, 
degut al gran treball fe t per aquesta, 
sembla que to ts  s 'h i voleri afeg ir, 
perquè no es digui que ells no hi han 
in te rv ingu t. És clar que al seu dia, 
prengueren l'acord d'iniciar-se el pro
cés de segregació. I que. això sí, 
els ho hem d'agrair, encara que fos 
degut a la pressió que va fe r la 
Comissió.

— Ara sembla que tots els partits 
volen el protagonisme i, quan el 
procés és a informació pública, tots o 
quasi tots volen ser partíceps de la 
Comissió. Com ho veus això tu, 
Manel?

— Jo crec que l'A ju n ta m e n t de 
àirona es pensava que la Comissió es 
•.ansaria d'immediat al veure que de 
jon  p rinc ip i no estàvem recolzats 
per ningú i que ningú no ens 
íscoltaria. Però, gràcies a la nostra 
orça de voluntat i a les coneixences, 
l'anar de bona fe  i amb hum ilita t, 
se'ns han obert les portes de bat a 
bat a tots els centres oficials on hem 
trucat. Han reconegut la nostra força. 
És clar que tenim el recolzament de 
les Entitats del poble. També us vull 
dir que, de dintre la Comissió, fins i 
to t és possible que en su rti algun 
polític.

— Explica'ns ei perquè vols tu la 
independència. Dona’rts quatre raons.

— M ira, la primera és perquè a 
l'any 1974 ens varen robar el poble, 
amb molta mala llet. I a mi quan em 
roben quelcom em sap greu. És per 
això que in ten to  recuperar-ho. La 
segona és perquè crec que Salt és 
capaç d 'au togovernar-se, i jo  crec 
que és millor que ho fem els de casa. 
No us sembla?, ja que així nosaltres 
sabem quines són les primeres neces
sitats i així no haurem d'esperar que 
ens les so lucion in  quan a ells els 
vingui bé. També per la comoditat de 
no desplaçar-se a Girona per permi
sos d'obres siguin grosses o petites, 
per fe r queixes, per el J u tja t per 
casar-te o per la partida de naixement, 
per solucionar-te els problemes dels 
carrers. També sabrem els diners de 
què podem disposar. Ara no ho 
podem saber. I, així podrem ten ir 
tot mol més a mà. I moltes altres co 
ses. En de fin itiva , crec que, quan 
tinguem la independència, estarem 
més ben atesos.

— Salt, no creus tu que és 
un poble una mica difícil de governar; 
que és, per dir-ho d'alguna manera, 
tossut i rebel?

— No ho crec això. Que jo recordi, 
a Salt no hi va haver mai cap 
problema en temps de dictadura o de 
república. L'única cosa que té Salt ós 
que és un poble amb moltes inquie
tuds i sempre ha volgut ser més, no 
s'ha volgut quedar enrera, ha estat i 
ós un poble actiu i treballador. I, 
d 'a ixò, la h istòria  n'ós testim on i. 
També us puc dir que quan teníem 
A jun tam ent, i necessitàvem diners 
per poder fe r coses, fins i to t  les 
fàbriques ens ajudaven i no sols les
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fàbriques sinó to t el poble, ja que 
sabien que els diners s'invertien en 
m illores per al poble. Una prova 
d'això ós pet exemple la Festa Major, 
que sempre ha estat de les millors de 
la província. Aquí hi col·laborava 
tothom.

— Si ara tinguéssim la indepen
dència i haguéssin eleccions, quin 
partit polític creus que les guanyaria?

— Mira, ara n'hi ha un que ho té 
molt bé, ja que qui ens ha de donar 
la independència és la Generalitat i, si 
aquesta es porta bé, tal com ens han 
d it el President Pujol i en Vidal i 
Gayolà, que el cas de Salt ós m olt 
clar, ells, els convergents, són actual
m ent els que m illo r ho tenen. I no 
crec que ho vulguin desaprofitar. Ara 
que, també els socialistes poden fer 
molta feina, des de l'Ajuntament de 
Girona a torgant a l’ expedient les 
fac ilita ts  que calgui perquè ni la 
G eneralita t ni el Consell d 'Estat hi 
puguin posar traves. Ara que, també 
crec que s'han do definir clarament i 
obertam ent per la independència. 
Fins ara no ho han fet i els altres si.

— Si l'Ajuntament de Girona quan 
va formar eis Consells Municipals de 
Salt i Sarrià els hagués donat una 
autonomia clara, amb pressupostos 
propis i llibertat de moviment, dins

d'un ordre, és clar, el poble hagués 
pressionat tant com ho ha fet?

— No, potser no amb tanta 
insistència com ho fa. Però, com que 
hem estat marginats i desatesos en 
m olts aspectes no ens ha quedat 
més remei que fer-ho, ja que el 
Consell sempre ha estat lligat de peus 
i mans. I qualsevol cosa que vol fer, 
per petita que sigui, ha de preguntar- 
ho a Girona. A xò crec jo que ha 
estat un greu error de l'Ajuntament 
actual.

— Queda clar que Salt vol la 
independència, però Salt no ós un 
poble independentista, ja que molts 
dels habitants de Salt estan formant 
part de diverses entitats, siguin 
esportives, culturals o recreatives, de 
Girona capital, no?

I tant que no és independentis
ta. Si ho fos, totes les en tita ts  de 
Girona es quederien bastant malme
ses. La prova està en això; també es 
pot veure com molts van a comprar- 
se la roba. per exemple, a Girona, o al 
cinema, i fins i to t a passeig. Salt i 
Girona han d'anar ben avinguts, com 
dos velns i, si no ós així, malament; 
espero dels gironins que compren
guin els nostres sentiments.

— Els mitjans d'informació,, han 
jugat un paper important en aquesta

lluita per assolir la independència?
— Jo crec que ells són imparcials i 

com molt bé es diu, són per informar 
i així ho han fe t i por això els hem 
d ’ agrair la bona feina que fan en 
favor de la democràcia; no solament 
els dos diaris locals, sinó tam bé a 
l'A vu i, que m olt bé ha parla t del 
nostre poble. Ah! em deixava que les 
revistes locals també tenen la seva 
força i fan una bona feina, com per 
exemple vosaltres, els de la FARGA.

— Per acabar, Manel, què els 
demanaries als polítics, a ells que són 
en definitiva els qui tenen la paella 
pel mànec?

— Jo els demanaria, que, per 
poder creure en un país democràtic, 
ho han de demostrar. I ara tenen a 
les seves mans aquest expedient de 
segregació que és una bona prova. Si 
ens tornen al poble, podrem confiar 
en ells.

No h i ha dubte que en Manel ho 
veu m olt c/ar que Salt tornarà a ser 
Salt, com /a majoria de saltencs. Fins 
i  to t  ens ha d it que h i ha ge n t que 
està d/posada a fer xerinola el dia que 
l'aconsegu im  i  que alguns estan 
disposats a pagar orquestres, xam
pany, peix i  carn perquè no en fa lti 
per a ningú.

L o  lfe ll  N o u

S P O R T S  B O l S U S  - C A L C A  FS 

M a io r  d c  Salt, 309 - Tel. 20 H  72 G IR O N A



a ca-^ec de G .T. R ibas

Ràdio i premsa: seguit ae fulletons i conferències $

Girona endega la campanya 
sobre els pobles agregats

GIRONA. (Du la nostra Redac
ció. per R.Roviral — La Cam 
panya de sensibilització t infor 
rnació sobro la segregació de 

'» i de Sarrià ja s ’ha endegat.
• fa un parell de dies les 

^res de ràdio de la 
- L A ju n -  difonen espots 

ta m e n t de *:nform a del 
G iro n a , a ra  * '«sse-
ens vo l s e n s ib ilit
zar i  in fo rm a r-n o s  de to t  e l q u e  ens passarà s i ens segreguc-~  G irona. Per a ixò  no 
ha m ira t  e ls  c a le rs  i e n s  m a tx a c a rà  a tra v é s  de  la rà d io ,  p re m s a , fu l le to n s ,  
con fe rènc ies ... S enyors  de l'A ju n ta m e n t, m o lt agra ïts. pero  2  S a lt ja  fa  tem ps que 
sabem  el que  vo lem . H o hem  osprés m o ltes  vegades de «fiferentes m aneres,-*per to t  
a ixò , ara us d ig u e m : IN F O R M A C IÓ ? N O . G R ÀC IE S!

SAl.T (De la nostra Redacció, 
nai Carme Coll), — A h ir al ma

de Sant Jaume 1 a l'encreua 
m ant del carrer del Doctor

._?  anys, 1 com ptaven amb 
r*r.corivcn ient que l ’aigua

pOMT- D ÍA fc i 5lòf%Z Sg n faran d6 nov6s í

Comencen a enderrocar les fonts
Salt

íia  de 
pos 
ada,
es

Un m ilió i mig

Obres d’enllum enat a 
alguns carrers de Sal*
SA LTK Ïe la rwstra Rèdacciú, aqu- ' '  A J a n t l C  b c í l X a d O r

construcció d ’ u n e s  d e  n o v e s .

Cal dir que tres artistes sal 
rencs. Lluis M ateu, Jaume 
Faixó i Jord i G ispert, estan 
treballant en ois d issenys de 
les places du Sant Jaume, de 
Salt i del Veïnat, aixi com  en 
els de les noves ta n ts  que 
s 'h i instal·laran.

Fi projecte dc Lluis M ateu 
per a la plaça dc Salt ja ha es
ta t presentat al Consell M uni
cipal, i consta d 'uns  jocs in
fantils  en form a de llútJçiges. 
una fon t de pedra i arbres a 
to t el vo ltan t de la placa.

per Carme C oll).— \S 'e s tà  
procedint a les obres d ’enllu 

- - -  carrers Lluis Mo

a q u ' 
tem  
nitiv 
t* • R eplantacions a Salt

. . .  & >a  rl.’ i r u r i  l>l
S A L T  (D e  «a n o s tra  
Redacció) -  La brigada de 
jardineria de l'A jun tam en t de 
Girona ha procedit a la tep lan -. 
tació d'arbres H** , ' ·p u H t·° >6

cies. ja que es cons deren els 
més adients per a la zona en 
concret.

C om  es p o t veu re  en aques
ta  p o t i ta  m o s tra  de  re ta lls  
tre ts  del P un t.D ia ri, des de 
fa  uns  d ies  les no tíc ies  sobre  
S a lt no  són ''fo lk lò r iq u e s '' n i
a necdò tiques ; les darre rs són  fe ts . Carrers e s fa lta ts  cam panyes c u ltu ra ls  al Patronat, 
en llu m e n a t, rep lan tac ions ... D 'a ixò  a lg u n s  en d iuen  o p o rtu n ism e , que  és per p reparar 
ie s  p rò x im e s  e le c c io n s  i a lt re s  c o s e s .. .  J o  n o  h i e n tro  en  a ix ò ,  s e n z il la m e n t d ic  
e n d ava n t i ja era hora que  les m àq u in e s  i les b rigades de l'A ju n ta m e n t de G irona 
en tress in  a S a lt. I per m o lt  anys.

L'Ajuntament 
al costat

Els sa ltencs hem  tro b a t a 
les nostres bústies uns fu lle 
to n s -q u e  per ce rt sem b len  
m é s  q u e  res  p ro p a g a n d a  
d 'a lgu n a  im m ob ilià ria  o  una 
nova sucursa l b a n c à r ia -q u e  
l'A ju n ta m e n t de G irona  i el 
C o n s e ll M u n ic ip a l d e  S a lt ,  
e n s  d iu e n  q u e  n o  c a l a n a r, 
ara, a G irona per e ls que fe rs 
b u ro c rà t ic s .  M o lt  b é , p e rò  
una m ica ta rd , no? I a ix i l'h i 
ho  va ig  d ir a l'a c tu a l Presi 
d e n t d e l C o n s e ll M u n ic ip a l,  
en C ris tò fo l. La seva c o n te s 
ta : ' 'S í ,  és v e r i ta t ,  i f in s  i 
to t  d 'a ltre s  en d iuen  o p o rtú  
n is m e . p e rò  p e rq u è  n o  h a  
fc ia n  els abans gove rnaven  
en el C onse ll...N osaitr&s, eis 
q u e  a ra  p o r te m  e l C o n s e ll 
M un ic ipa l, ens hem  co m e n 
ça t a o rgan itza r a p a rtir  de 
l ’o c tu b re  passat i repassa la 
fe ina  que hem  fe t . . . "  P otser 
a q u lp o d r íe m  d ir  a llò  d e : va l 
m és ta rd  que  m ai.

De to te s  m aneres el que 
e s p e ro  re b re , a ra , és el 
fa m ó s  " f u l le t "  que la ràd io  
anunc ia  que l'A ju n ta m e n t de 
G iro n a  e n s  e n v ia rà  a ca d a  
casa. S uposo  que no  vo len  
d ir  q u e  e n s  e n v ia ra n  ‘ ‘ un  
onano in f i l t r a t " .  Ja  ho  veu- 
vem .



E: diumenge, dia 28, en el diari "LOS SITIOS", en Ics pàgines 
esc-?: ate que realitza l'oíicina dc premsa de la Cambra de Comerç:, 
. ---• reproduir, intograment, l'article que va aparèixer en el darrer 
"iu"  ero de la 'FARG A' que signava el nostre col·laborador 
Sa vador Sunyer. sota el títol "L'encant de les petites botiguetes".

r*0Ta d'encapçalament deia textualment: "...A  la revista "LA  
FARGA", de Salt, Salvador Sunyer escriu l'elogi de les petites 
MT-guetes en un article que val la pena de reproduir en aquesta 
vèz • s Jedicada al comerç i als comerciants.

ALTRE COP 
-EL DARRER?- 

LA INDEPENDENCIA
Si no hi ha cap més 23-F, si el pantà 

do S usqueda  no s 'o sbe rla , s i el p a r t it  
carií no guanya les properes eleccions 
municipals no ós cap bajanada el quo 
dic. El nostre historiador saltenc ens diu 
que. a la sogona m eitat del segle X IX , en 
unes oioccions saltenquos, de 300 vo 
tants, 236 vots foren per als carlins , si 
no m unten una central nuclear als Tros 
Pins, si les forces polítiques actuals no 
canvion de camisa, si els planters de Salt 
no s’ esgoten, si els mamífers saltencs no 
s e 'n s  m engen , si Déu v o l Ic a l te n ir  
to th o m  c o n te n t}  d in tre  de p o c  sorom  
independents.

El joc de la dependòncia-indopendèn- 
cia saltenca sembla el jo c  dels disbarats. 
N o m 'e s tra n y a r ia  gens que  ara ens 
declaressin independents do G irons però 
d e p e n d e n ts  de P e rp in yà . A  ve u re  s i 
alguna vegada s'acabaran cis nyaps en: 

d e ixa ra n  v iu re  en pau. S in ó , som  
capaços de conquerir El Perelló, Vila 
blareix i M on tfu llfl, i convertir-nos en una 
segona Andorra. Ja m 'agradaria veure 18 
cara  que  p o sa rie n  els g iro n in s  quan  
haguessin dc pagar cl ooatge a l hor3 de 
travessar el Ter, el Guoll o  la Massana.

Perqué. la primera cosa quo faríem 
ois saltoncs independ;t?ats seria ressusci
tar els burots. La segona, foragitar l'au
topista fins al terme de Bescanó, con- a 
mínim. 0 .  m iilor encara, tallar la fins qüe 
la desviessin i la fessin passar pci la Vall 
de  S a n t D an ie l. Us im a g in e u  que  
què passana, amb lo situació actual de 
'autopista, si un dia els de Girona ens 

a taquess in?  El p o n t se ria  un e m b u t 
mortífor.

I la te rce ra  cosa quo fa ríom  seria  
tancar to t ei Consistori saltenc on uns 
exercicis espirituals, per adoctrinar-los 
amb d o c tr in a  sa ltenca  sana. A l f in a l 
d'aquests exercicis, els faríom ju ra r que 
m ai m és no es d e ixa ro n  to m p ta r  pe ls 
cants de sirena gironins.

Diuen quo ja som a la recta final. Jo
em m aifio  d'aquestes rectes finals. So 
v nt tenen m oits quilòmetres

BURXETA
—-i


